
  با توجه به اتفاقاتی که در ماه های اخیر در کشور رخ 
داد آیا اراده ای برای فهم و درک  شرایط کنونی جامعه و 

پیدا کردن راه حل برای آن مشاهده می کنید؟
وضعیت کنونی کشور یک وضعیت 
خاص است و نا آرامی در  برخی نقاط 
مختلف کشور دیده می شود. در این 
موضوع هیچ تردیدی وجود ندارد 
و نمی توان آن را انکار کرد. شاید در 
برخی مقاطع آرامش  حکمفرما شود 
اما پس از مدتی دوباره به شکل دیگری 
ظهور و بروز می کند. نکته دیگر اینکه 
این موضوع از مدت ها قبل نیز آغاز 
شده اما در شرایط کنونی به اوج خود 
رسیده است. اگر  چه مانند روزهای 
ابتدایی نیست اما آتش زیر خاکستر 
است. این وضعیت مانند غده چرکینی 
است که با اولین بهانه سر باز می کند 
و جامعه را به هم می ریزد. به همین 
دلیل برای حل این بحران باید دقت و 
توجه زیادی صورت بگیرد. برای عبور 
از این بحران دو راه حل وجود دارد. 
راه حل اول این است که به صورت 
ظاهری با این بحران برخورد کنیم، 
قضیه را فرمالیته کنیم و از طریق 
تریبون های مختلف  صداوسیما و 

تلاش کنیم اعتراض ها  فروکش کند. پس از این نیز تصور شود که 
مشکل حل شده و بحران به پایان رسیده است. با این وجود این 
روش منطقی نیست. عقل و منطق این راه حل را تأیید نمی کند و 
اینکه این روش نمی تواند پاسخگوی بحران های موجود در کشور 
باشد. در گذشته نیز این نوع برخورد با مشکلات وجود داشته که 
امروز با چالش های بزرگ تری در کشور مواجه هستیم و به همین 
دلیل این مشکلات در سال های اخیر گریبانگیر مسئولان و مردم 
بوده و حل نشده است. راه حل دوم این است که به صورت ریشه ای 
با مشکل برخورد کنیم. در سال88 و پس از اتفاقاتی که بعد از 
انتخابات ریاست جمهوری رخ داد ما به عنوان نماینده کاندیدا در 
جلسه ای خدمت مقام معظم رهبری بودیم. در این جلسه من 
خدمت رهبری گفتم در ماجرای اخیر شورای نگهبان و وزارت 
کشور در مظان اتهام قرار دارند و به همین دلیل نمی توانند به 
عنوان قاضی در نظر گرفته شوند. من عنوان کردم وزارت کشور 
که مجری انتخابات بوده و در بین اعضای شورای نگهبان نیز هفت 
نفر از آنها از آقای احمدی نژاد حمایت کرده اند. در نتیجه این 
نهادها نمی توانند در این دعوا در مقام قضاوت قرار داشته باشند 

و باید فکر دیگری کرد. 
  پاسخ ایشان به شما چه بود؟

مقام معظم رهبری عنوان کردند شما چه پیشنهادی دارید. من 
عنوان کردم باید یک کمیته متشکل از نمایندگان کاندیداهای 
معترض و نمایندگان وزارت کشور و شورای نگهبان تشکیل شود 
که به آنها اختیار تام داده شود. این کمیته باید به همه شکایت ها و 
اعتراضات رسیدگی کند و به هر نتیجه ای که رسید همه طرفین 
دعوا را بپذیرند. من به خاطر دارم رهبری در بین همه کسانی 
که در این جلسه حضور داشتند عنوان کردند بهترین پیشنهاد 
همین پیشنهاد است و بهتر است که این اتفاق رخ بدهد. در همان 

زمان نیز من عنوان می کردم که بحران باید به صورت اساسی و 
بنیادین حل شود و اینکه به صورت یک طرفه قضاوت کنیم. من 
معتقدم که مشکل امروز را باید به صورت اصولی و اساسی حل 
کرد. از سوی دیگر شرایط امروز جامعه 
نیز به صورتی است که فرصت ریشه یابی 
وجود ندارد و به همین دلیل در ابتدا 
باید مشکل را در کوتاه مدت حل کرد 
و سپس به دنبال حل آن در بلندمدت 
بود. سوال مهمی که امروز وجود دارد 
این است که در شرایط کنونی برای 
خروج از این بحران و حل مسأله چه 
باید کرد؟ واقعیت این است که برای 
حل این بحران پیشنهادهایی به دست 
بنده رسیده است. با این وجود طرحی 
که از چند کانال رسیده و ترکیب شده 
و در جمعی از صاحب نظران روی آن 
چکش کاری شده را امروز در گفت وگو 
با شما برای اولین بار مطرح می کنم. من 
امیدوارم مسئولان نیز به جای اینکه در 
مقام پاسخگویی به این طرح دربیایند 
روی آن تأمل و تفکر کنند و اگر این 
طرح قابلیت اجرایی دارد برای عبور از 

شرایط کنونی 
را  طرح  این 
در دستور کار 
خود قرار بدهند. اینکه برخی  مقامات 
کشور فعالان سیاسی را دعوت می کنند 
تا برای عبور از بحران چاره اندیشی کنند 
اقدام خوبی است، اما راه حل اساسی 
و مشخص نیست به چه میزان جنبه 

عملیاتی داشته باشد. 
  طرح شما چه جزئیاتی دارد و 

چه اهدافی را دنبال می کند؟
این طرح دارای مقدماتی است که در 
نهایت به طرح نهایی می رسد. نقطه آغاز 
این طرح این است که اعلام شود که از 
این تاریخ به بعد گشت ارشاد تعطیل 

خواهد شد و برخی از اتفاقاتی که در گذشته رخ داده دیگر تکرار 
نخواهد شد. مقدمه دوم این طرح این است که دادسراها و دادگاه 
تا زمانی که کمیته ای در این زمینه تشکیل خواهد شد از صدور 
رأی قطعی درباره افراد خودداری کنند تا مشخص شود متهمان 
اصلی چه کسانی هستند. این طرح می گوید دعوای امروز دوطرف 
دارد و یک طرفه نیست. عده ای که معترض بودند و متهم به این 
هستند که دست به تخریب زده اند و جامعه را ناامن کرده اند. طرف 
دیگر دعوا افرادی بوده اند که اشتباهاتی داشته اند. براساس آنچه 
شورای عالی امنیت ملی عنوان کرده در حدود200 نفر در این 
اعتراضات کشته شده اند. در نتیجه دعوایی که امروز در جامعه 
وجود دارد دوطرف دعوا دارد و به همین دلیل باید اتهامات هر دو 
طرف به صورت برابر و عادلانه مورد بررسی قرار بگیرد، به دادسرا 
بروند و در دادگاه مورد بررسی قرار بگیرد. مقدمه سوم این است 
که یک عفو عمومی درباره کسانی که مرتکب جرمی در اعتراضات 
نشده اند اعلام شود. نتیجه این وضعیت ایجاد آرامش و نشاط در 

جامعه است. مقدمه چهارم این است که گزارش ها و شکایت ها 
باید از هر دو طرف جمع آوری شود. چه کسانی که علیه برخی 
نیروها شکایت دارند و چه کسانی که علیه معترضان شکایت 
دارند باید شکایت های خود را مطرح کنند. سوال مهم این است 
که شکایت ها را باید به کجا ببریم؟ باید به مرجع دیگری خارج از 
حاکمیت ارجاع داده شود. این مرجع نیز با نام کمیته حقیقت یاب 
و یا هر نام دیگری که می توان برای آن انتخاب کرد است که 

شامل15 عضو  باشد. 
  این15 عضو چه کسانی هستند و توسط چه کسانی 

انتخاب می شوند؟
دو نفر از این15 عضو به انتخاب مراجع طراز اول کشور انتخاب 
می شوند. مراجعی مانند آیات عظام آقایان وحیدی، شبیری 
زنجانی، مکارم شیرازی، نوری همدانی، سبحانی و جوادی آملی 
دو نفر را انتخاب کنند و به عنوان عضو این کمیته معرفی کنند. 
دو نفر دیگر را رهبری نظام انتخاب کنند. دو نفر نماینده عادل و 
خوش سابقه به انتخاب همه نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
باشد. دو نفر نیز نماینده اولیای مقتولانی باشند که در اعتراضات 
اخیر از دو طرف کشته شده اند که لازم است در این کمیته 
حضور داشته باشند. دو نفر از قضات باسابقه دیوان عالی کشور 
به انتخاب همه قضات دیوان عالی در این کمیته حضور داشته 
باشند. دو نفر از دبیران احزاب قانونی به انتخاب خانه احزاب نیز 
در این کمیته حضور داشته باشند. دو نفر از حقوقدانان از بین 
حقوقدانان دانشگاهی به انتخاب 
اساتید حقوق دانشگاه تهران در 
این کمیته حضور داشته باشند. 
یک نفر نیز از طرف نیروهای مسلح 
کشور در این کمیته حضور داشته 
باشند. این کمیه موظف است همه 
شکایت ها و اعتراض ها را دریافت 
کند و واقعیت ماجرا را بررسی کند. 
نکته مهم در این کمیته این است که 
اعضای این کمیته باید مدافع حقوق 
بانوان، جوانان و اهل سنت باشند و 
با این گروه ها احترام بگذارند. همه 
پرونده های موجود باید توسط این 
کمیته بررسی شود و نتیجه آن به 
دادسرا انتقال داده شود تا وضعیت 
متهمان از هر دو طرف مورد بررسی قرار بگیرد. دبیرخانه ای نیز 
می توان برای این کمیته در نظر گرفت که خارج از مراکز دولتی 
باشد. نکته دیگری که در کنار این کمیته می تواند در شرایط 
کنونی موثر باشد این است که برای ایجاد آرامش  در کشور تا 
زمانی که این کمیته نتایج قطعی خود را بیان نکرده است فضای 
مجازی را که فیلتر و محدود شده است از این وضعیت خارج شود 
و اجازه بدهند مردم از این فضا استفاده کند. پس از اینکه این 
کمیته تحقیقات کافی را انجام داد کسانی که جرمی مرتکب 
نشده اند از زندان آزاد شوند و کسانی که مرتکب جرم شده اند 
به دادسرا ارجاع داده شود. دادگاه این افراد نیز علنی و با حضور 
هیات منصفه باشد. برای اینکه مردم از وجود این کمیته مطلع 
شوند در ابتدا لازم است قوای سه گانه و یا مسئولان مربوطه یک 
بیانیه صادر کنند به مردم اطلاع بدهند که مردم منتظر نتایج 
تحقیقات این کمیته باشند و هر کسی که مرتکب تخلفی شده 

در نهایت به دست قانون سپرده خواهد شد. 

گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i rسال پنجم
 شماره 1437

فـــــرارو  چهارشنبه 
1401 .09 .16
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سیاست سنتی روسیه در سال های گذشته در مورد مناقشه 
قره باغ این بوده که از آتش بس نسبی بین طرفین حمایت کند 
و از تشدید درگیری گسترده جلوگیری کند، اما در جنگ دوم 
قره باغ چنین اتفاقی نیفتاد و ما شاهد نوع دیگری از بازیگری از 
سمت مسکو بودیم. این موضوع دو علت اصلی دارد که به طرح ها 
و برنامه های کلانی برمی گردد که روسیه در حوزه سیاست 
خارجی خودش دنبال می کند؛ به ویژه طرح اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا و اتفاقی که در فضای آن برای روس ها در سال 201۴ با 
بحران اوکراین افتاد. روسیه به این نتیجه رسید که اگر بخواهد 
یک اتحادیه قدرتمند شکل دهد بدون اوکراین امکان پذیر 
نیست و قرار بود از ابتدای 2015 اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
شکل گیرد، اما تحولات اوکراین، این کشور را از دایره   عضویت 
این اتحادیه خارج کرد. برای روس ها این یک طرح بزرگ بود 
و خیلی اهمیت داشت که همچنان بتوانند به یک اتحادیه 
قدرتمند تبدیل شوند و در این بین شاید مهم ترین اقتصادی 
که در منطقه وجود داشت متعلق به جمهوری آذربایجان بود که 
همیشه به دلیل مناقشه قره باغ و به این بهانه که ارمنستان عضو 
این اتحادیه است، از عضویت در آن امتناع می ورزید. عامل دوم 
و تاثیرگذاری که در تغییر سیاست سنتی روسیه تاثیرگذار بود، 
تحولات داخلی ارمنستان در 2018 بود که با جابه جایی نخبگان 
حاکم، روس ها تردید کردند که نخبگان جدید از سوی غرب 
حمایت می شوند و ارمنستان را به سمت و سوی دیگری خواهند 
برد، البته نکته ای که وجود دارد این است که چیزی که در جنگ 
دوم قره باغ اتفاق افتاد تفاوتی با طرحی که روس ها قبلا ارائه داده 
بودند نداشت و در آنجا نیز روس ها خواهان این بودند که اول 
پنج منطقه و بعد هر هفت منطقه در محیط پیرامونی قره باغ به 
مرور زمان به جمهوری آذربایجان برگردد و این تبادل کریدوری 
اتفاق افتاد. بنابراین مجموعه این حوادث باعث شد که روس ها 
واکنش جدی در جریان جنگ دوم  نشان ندهند تا در نقطه ای 
که حس کردند باید وارد عمل شوند جنگ اوکراین در ماه های 
گذشته، این برآورد را در بین روس ها شکل داد که احتمالا در 
آینده خطوط مواصلاتی و ترانزیتی با غرب دچار تحریم های 
بیشتری خواهد شد و باعث شد که روس ها تجدیدنظر جدی 
درمورد مساله کریدور داشته باشند. برداشت اولیه ای که باکو 
و آنکارا داشتند این بود که باید یک کریدور به عرض هفت تا 
یازده کیلومتر از جنوب ارمنستان بگذرد، جمهوری آذربایجان 
را به نخجوان متصل کند و درنتیجه خط مواصلاتی ترکیه ادامه 
پیدا کند؛ اما روس ها همیشه در برابر این واکنش نشان دادند 
و همچنان قرائتی که روس ها از آنچه باید به نام کریدور ایجاد 
شود، دارند با قرائت آذربایجان و ترکیه متفاوت است. باکو و 
آنکارا خواهان این هستند که حاکمیت کنترل این کریدور هم 
دست خودشان باشد و بر اراضی ارمنستان حکمرانی کنند این 
در حالی است که روس ها چنین چیزی را نمی پذیرند و با وجود 
خواست ایجاد کریدور، تاکید می کنند که اعلام حاکمیت از آن ِ 
ارمنستان است و مدیریت و کنترل باید در دست روسیه باشد. 

یادداشت

  شعیب بهمن 
کارشناس مسائل روسیه 

مقدمه دوم این طرح این 
است که دادسراها و دادگاه 
تا زمانی که کمیته ای در این 
زمینه تشکیل خواهد شد از 
صدور رأی قطعی درباره 
افراد خودداری کنند تا 
مشخص شود متهمان اصلی 
چه کسانی هستند. این 
طرح می گوید دعوای امروز 
دوطرف دارد و یک طرفه 
نیست. عده ای که معترض 
بودند و متهم به این هستند 
که دست به تخریب زده اند 
و جامعه را ناامن کرده اند. 
طرف دیگر دعوا افرادی  
بوده اند که اشتباهاتی 
داشته اند

من معتقدم که مشکل امروز 
را باید به صورت اصولی 
و اساسی حل کرد. از سوی 
دیگر شرایط امروز جامعه 
نیز به صورتی است که 
فرصت ریشه یابی وجود 
ندارد و به همین دلیل در 
ابتدا باید مشکل را در کوتاه 
مدت حل کرد و سپس به 
دنبال حل آن در بلندمدت 
بود

نکتـــــه

نکتـــــه

 

 

آرمان ملی -  احسان انصاری: حجت الاسلام رسول منتجب نیا قائم مقام سابق و از اعضای مؤسس حزب اعتماد ملی، عضو سابق شورای مرکزی مجمع روحانیون 
مبارز و استاد سابق گروه فقه و حقوق دانشگاه شاهد است. وی هم اکنون دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی است. منتجب نیا نماینده سه دوره اول مجلس 
شورای اسلامی، رئیس کمیسیون دفاع مجلس سوم، نماینده حضرت امام)ره( و رئیس سازمان عقیدتی سیاسی شهربانی کل کشور، مشاور رئیس جمهور در 
دولت خاتمی، قائم مقام ستاد قرارگاه خاتم و ستاد کل پدافند، عضو حزب جمهوری اسلامی و نماینده رهبری در انجمن اسلامی معلمان بوده  است. حجت الاسلام 
منتجب نیا در گفت وگو با روزنامه »آرمان ملی« طرح جامعی را برای عبور کشور از  شرایط کنونی ارائه کرده که در ادامه این طرح و دیدگاه های ایشان را می خوانید. 

سخنگوی قوه قضائیه می گوید بعد از دستور رئیس قوه قضائیه، 
1200 نفر از بازداشت شدگان ناآرامی های اخیر آزاد شده اند. 
مسعود ستایشی درباره شایعه پراکنی در فضای عمومی گفت: 
دستگاه قضائی اقدامات موثری در این جهت انجام داده است و 
افراد نسبت به ادعاهایی که دارند باید سند بیاورند. شایعه پراکنی 
در فضای عمومی قابل پذیرش نیست. قوه قضائیه نسبت به از 
دست رفتن 200 شهروند کشور که به خاطر ادعاهای بی پایه از 
بین رفتند به شدت حساس بوده و مطمئن باشید خون های ریخته 
شده پایمال نمی شود و کسانی که صدمه دیده اند، قوه قضائیه آن 
را مورد به مورد مطالبه خواهد کرد و مسببان این آشوب ها را 
هرگز رها نخواهد کرد. ستایشی ادامه داد: نظام جمهوری اسلامی 
برای معترضان احترام قائل است و صرفا برای اعتراضات فردی 

را بازداشت نکردیم و هیچ گونه بازداشتی برای آنها صادر نشده 
اما برخی برای تحقیقات تحت قرار تامینی آزاد شدند. ما فقط با 
اغتشاشگرانی که به جان و مال و ناموس و اموال عمومی و دولتی 
معترض شدند و اقدام علیه امنیت کشور داشتند کار داشتیم و 
برخی از آنها در بازداشتند. وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا 
حکم پرونده رسیدگی به شهید عجمیان صادر شده است یا خیر؟ 
گفت: با استناد به مدارکی که موجود است اهتمام بر این بوده در 
کوتاه ترین زمان ممکن و با دقت کامل فرایند رسیدگی به پرونده 
اغتشاشگران صورت گیرد. پرونده مشهد که دونفر از حافظان 
امنیت به شهادت رسیدند همین وضعیت را دارد و سرعت 
را در این فرایند ببینید یا در اصفهان و کرج به همین صورت 
است. تحقیقات لازم در پرونده شهید عجمیان و محاکمه سریع 

متهمان در دستور کار قرار گرفت. وی افزود: بعد از دستگیری 
متهمان و  بعد از ارتکاب جنایت، کیفرخواست متهمان پرونده 
شهید عجمیان در 21 آبان ماه صادر شد. برای 1۶ نفر از متهمان 
قرار جلب دادرسی صادر شد. در ۹ آذرماه کمتر از یک ماه پس از 
شهادت شهید عجمیان، جلسات دادگاه برای 1۳ نفر از متهمان 
تشکیل و دادگاه اطفال هم برای ۳ نفر دیگر از متهمان که زیر 18 
سال بودند تشکیل شد. پس از رسیدگی ها،  ختم رسیدگی صادر 
شد و 1۴ آذرماه احکام اولیه صادر شده است. ستایشی تاکید کرد: 
پنج نفر از متهمان که اقدامات موثر از قبیل ضرب به شهید با چاقو 
و ضرب او با مشت و لگد برای روی آسفالت را داشتند و منتهی 
به شهادت سید روح ا... عجمیان شد، به اتهام افساد فی الارض از 
طریق ارتکاب جرایم علیه امنیت و حمله به ماموران و فراجا و 
موجب برهم زدن نظم عمومی شدند، به اعدام محکوم شدند و 11 
متهم دیگر از جمله ۳ متهم زیر 18 سال با توجه به نقش شان و 
میزان تاثیر اقدامات آنها در شهادت شهید عجمیان به حبس های 
طویل المدت محکوم شدند.  احکام غیرقطعی است و در صورت 

اعتراض قابلیت فرجام خواهی در دیوان عالی را دارد.

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد

محکومیت پنج متهم پرونده عجمیان به اعدام

 چین جایگزین آمریکا در غرب 
آسیا خواهد شد؟

 18 دسامبر)  ۹ در  سعودی  عربستان 
آذر( میزبان نخستین نشست سران چین و 
کشورهای عرب خواهد بود. گفته می شود 
قرار است در این نشست ده ها توافقنامه و 
تفاهمنامه با چندین کشور عربی در زمینه 
انرژی، امنیت، سرمایه گذاری امضا شود. 
شی جین پینگ همچنین روز ۷ دسامبر وارد 
ریاض می شود. پیش از این نیز سه نشست در 
قالب فوروم همکاری های کشورهای عرب 
و چین با شرکت مقامات عالی رتبه وزارت 
خارجه چین و 21 کشور عربی برگزار شده 
بود. عادل الجبیر در اوایل ماه جاری در مورد 
این سفر گفت که تقویت روابط تجاری و امنیت 
منطقه از اولویت های این سفر خواهد بود. سفر 
شی به عربستان در حالی انجام می شود که 
روابط ریاض با واشنگتن بر سر مساله حقوق 
بشر، منابع انرژی و همچنین حمله روسیه به 
اوکراین رو به تیرگی گذاشته است. به همین 
ترتیب، عربستان سعودی و امارات در برابر 
فشارهای آمریکا برای انتخاب یکی از طرفین 
روسیه و چین یا غرب در مورد جنگ اوکراین 
مقاومت کرده اند. همچنین جو بایدن از تصمیم 
اوپک پلاس در ماه اکتبر برای کاهش تولید 
نفت به میزان روزانه دو میلیون بشکه به رغم 
مخالفت ایالات متحده خشمگین است و همین 
مساله روابط این دو کشور را به تیرگی کشانده 
است. به نحوی که به دنبال این تصمیم مقامات 
آمریکایی از بایدن خواستند تا در روابط خود با 
عربستان بازنگری و فروش تسلیحات به ریاض 

را متوقف کند. 
  نقش چین در آینده خاورمیانه 

روابط تجاری چین و عربستان از زمان 
برقراری روابط آنها در سال 1۹۹0 مدام در 
حال عمیق تر شدن است. چین سال گذشته 
مشتری 2۷ درصد از صادرات نفت عربستان 
بود. در پایان سال 2021، تجارت دوجانبه 
این دو کشور سالانه بالغ بر 8۷. ۳1 میلیارد 
دلار بود. برخی کارشناسان معتقدند که چین 
می خواهد جایگزین ایالات متحده آمریکا در 
غرب آسیا، به ویژه در عربستان سعودی و 
امارات شود. در همین زمینه شی جین پینگ 
در ماه آوریل گذشته طی تماسی تلفنی با 
محمد بن سلمان گفت که تعمیق روابط با 
ریاض را در اولویت قرار می دهد و خواهان 
همکاری سطح بالا در زمینه انرژی، تجارت 
و صنایع با فناوری پیشرفته است. در تصویری 
بزرگ تر، چین در دوران ریاست جمهوری شی 
جین پینگ از سال 201۳ سیاست خارجی 
جسورانه تری را در تعقیب منافع جهانی پکن 
برگزیده است و در این جاه طلبی بین المللی که 
مصادف با کاهش نقش و اعتبار ایالات متحده 
در مناطق جهانی و تشدید رقابت های پکن و 
واشنگتن بوده، منطقه غرب آسیا و جهان عرب 
جایگاه تازه ای را در منظومه سیاست خارجی 
چین دست و پا می کند. نه تنها کشورهای 
این منطقه نقش بسزایی در جذب کالاهای 
چینی دارد بلکه استعداد و اشتیاق بالایی را 
برای جلب سرمایه گذاری های زیر ساختی 
چین در مسیر اتصال غرب و شرق نشان داده 
است. صریح تر از قبل اما همچنان محتاطانه 
به گسترش نفوذ خود در مناطق دوردست 
به ویژه مناطقی که خطوط برخورد با منافع 
ایالات متحده در آن پررنگ است، می نگرد. 
قرار گرفتن جمهوری اسلامی ایران در این 
منطقه، توأم با رقابت های انعطاف ناپذیر آن با 
عربستان سعودی، ترکیه و اسرائیل، حساسیت 
نقش آفرینی چین را مضاعف می سازد. از 
یک طرف، ایران شریکی ارزشمند برای 
محدود کردن قدرت و نفوذ ایالات متحده 
در اوراسیاست اما از طرف دیگر، نزدیک شدن 
به تهران، چین را در معرض انتقام جویی 
ایالات متحده و متحدان منطقه ای آن قرار 
می دهد و حتی ممکن است کشورهای عرب 
این منطقه که در رقابت با ایران به سر می برند 
را از پکن دورتر کند. بنابراین، اهتمام چین به 
تقویت روابط خود با کشورهای عربی نه تنها 
می تواند نشانه ای از تلاش این قدرت نوظهور 
برای آرام کردن کشورهای عربی نسبت به 
بی میلی و اکراه ایالات متحده به حمایت از 
این کشورها در برابر تهدیدات مفروض آنها 
باشد بلکه تلاشی است به منظور اطمینان 
بخشیدن درباره ثبات منابع انرژی در جهان 
عرب و گذرگاه های تجاری آن.  خبر عقد 
قرارداد 2۷ ساله شرکت چینی سینوپک با 
قطر برای بهره برداری از میادین شمالی، 
حکایت از اراده پکن برای رفع نگرانی های خود 
از بحران های انرژی است که جنگ اوکراین 
نزدیک بودن آنها را عیان کرد. براساس این 
قرارداد چهار میلیون تن گاز مایع در سال طی 
2۷ سال به شرکت چینی سینوپک فروخته 
می شود و می تواند خیال چین را از نوسان های 
ژئوپلیتیکی آینده و موثر بر امنیت انرژی، 
آسوده کند. در میان کشورهای عربی، چین 
تاکنون با چهار کشور الجزایر، مصر، عربستان 
سعودی و امارات، قرارداد مشارکت جامع 
استراتژیک امضا کرده و با شش کشور عراق، 
اردن، کویت، مراکش، عمان و قطر نیز قرارداد 
مشارکت استراتژیک منعقد کرده است. ایران 
بین کشورهای غیرعربی است که با چین 
در وضعیت مشارکت جامع استراتژیک قرار 
دارد و ترکیه کشور غیرعربی است که قرارداد 
مشارکت استراتژیک با چین دارد.  این کارنامه 
نشان دهنده اهمیت فزاینده این منطقه از 

جهان برای چین است. 

چه باید کرد؟
طرح رسول منتجب نیا برای برون رفت از بحران

اعلام شود که گشت ارشاد تعطیل است
احکام قطعی افراد تا اعلام نتیجه تعیین متهمان اصلی متوقف شود

اعلام عفو عمومی برای کسانی که جرم مرتکب نشده اند
  تشکیل کمیته حقیقت یاب از نمایندگان رهبری، مراجع، مجلس، اولیای مقتولان

 قضات دستگاه قضایی، احزاب سیاسی، حقوقدانان و نیروهای مسلح

 شهریارحیدری: 
 مصوبات بودجه ای ۱۴۰۱ 

به بودجه سال آتی منتقل شود
نماینده مردم قصر شیرین و سرپل ذهاب در مجلس شورای 
اسلامی با طرح یک پیشنهاد گفت: از آنجا که بیشتر مصوبات 
بودجه ای 1۴01 اجرایی نشده است پیشنهاد می کنم برای 
صرفه جویی در زمان مصوبات بودجه 1۴01 به بودجه سال آتی 
منتقل شود.  شهریار حیدری در تذکری شفاهی در جلسه علنی 
مجلس، بیان کرد: به منظور جلوگیری از هدررفت وقت مجلس 
که در واقع همان وقت مردم است پیشنهادی دارم؛ دولت حدود 
۳ ماه برای تنظیم بودجه سال 1۴01 زمان صرف کرد، در 
مجلس نیز بررسی این موضوع حدود ۳ ماه وقت گرفت. اولویت 
دولت در بودجه امسال اشتغال، مسکن و بهبود وضعیت کار بود، 
با وجود اینکه چندین ماه از سال مالی 1۴01 می گذرد، اما در 
سطح ملی ۶ درصد و در سطح استانی ۴. ۳ درصد این موضوع 
تخصیص یافته و عملا صفر بوده است. وی در ادامه اظهار کرد: 
دولت در واقع ۳ ماه باید برای بودجه سال 1۴02 زمان صرف 
کند، از سوی دیگر مجلس نیز باید ۳ ماه خود را به بررسی این 
موضوع بپردازد. با توجه به اینکه عملا بودجه امسال تحقق پیدا 
نکرده پیشنهاد می کنم طرح ها و برنامه های سال 1۴01 به سال 
آینده منتقل شود تا وقت مجلس و دولت گرفته نشود. نماینده 
مردم قصر شیرین و سرپل ذهاب در مجلس تصریح کرد: هرچند 
سیاست دولت توجه به اشتغال و تولید است اما بانک ها به دلیل 
تراز منفی از پرداخت وام های بیش از 100 میلیون تومان 
خودداری می کنند در این شرایط چگونه می توان خوداشتغالی 
را محقق کرد، از سوی دیگر در حوزه مسکن ملی نیز بانک ها 
همکاری مناسبی ندارند و تسهیلات مصوب را در اختیار سازنده 
قرار نمی دهند با وجود اینکه مقرر بود تا پایان سال یک میلیون 
واحد مسکن ساخته شود، اما هنوز زمین آن نیز تملک نشده 
است. حیدری تصریح کرد: بهتر است تمام برنامه های مصوب 
برای سال 1۴01 به سال آینده منتقل شود، در صورتی که 
مجلس نمی تواند این کار را انجام دهد از مقام معظم رهبری 

خواهشمندیم عنایتی به بودجه 1۴02 داشته باشند. 

انتقاد از گرانی در کشور
نماینده مردم محلات در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
قیمت گوشت به شدت افزایش یافته و آقای وزیر باید در این 
زمینه تدبیری کند چراکه مردم قادر به تهیه گوشت کیلویی 
2۶0 و 280 هزار تومان نیستند. حجت الاسلام علیرضا سلیمی 
در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی در تذکری 
با تاکید بر اینکه توقع دارم دولت قانون جامع حمایت از معلولان 
را اجرایی کند، گفت: الان در حوزه مسکن اقدامات خوبی برای 
معلولان انجام شده اما کافی نیست؛ در حوزه اشتغال متأسفانه 
به هیچ وجه قانون اجرایی و عملیاتی نشده و توقع این است 

که قانون هر چه سریع تر اجرایی و گزارشی به مردم ارائه شود. 


